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De Commissie voor Economie, Werk, Sociale Economie, Innovatie en Weten-

schapsbeleid hield op 17 mei 2018 een gedachtewisseling over de activiteiten van 

de ParticipatieMaatschappij Vlaanderen en de opvolging van de aanbevelingen 

van het Rekenhof met Michel Casselman, algemeen manager van PMV, en Bart 

Andriessens, auditeur van het Rekenhof. 

 

De getoonde presentaties zijn terug te vinden op de dossierpagina van dit 

document op www.vlaamsparlement.be.  

1. Inleidende uiteenzettingen 

1.1. ParticipatieMaatschappij Vlaanderen 

Missie, pijlers en profiel van PMV 

 

Michel Casselman, algemeen manager, vestigt eerst de aandacht op de missie 

van PMV. PMV geeft de toekomst van de Vlaamse economie vorm. Zij financiert 

beloftevolle ondernemingen van bij de prille start tot en met de groei en de 

internationalisering. Met en voor de overheid en andere partners realiseert PMV 

projecten die belangrijk zijn voor de welvaart en het welzijn in Vlaanderen. 

 

PMV steunt haar missie op de overtuiging dat ondernemerschap in Vlaanderen 

essentieel is om welvaart en welzijn te kunnen creëren. Een tweede uitgangspunt 

is dat elk ondernemersproject dat goed in elkaar steekt en door een goed team 

wordt gedragen financiering zou moeten kunnen vinden. Ten derde moet elke 

onderneming op termijn winstgevend zijn, wil ze duurzaam zijn. 

 

De werking van PMV bevat twee pijlers. Een eerste is de financiering van 

ondernemers, in de vorm van kapitaal, leningen of met waarborgen. Omdat PMV 

complementair wil zijn aan de bestaande financieringsmarkt, die wordt ingevuld 

door private partijen, richt ze zich vaak op jonge en groeiende bedrijven en 

technologiebedrijven waarbij de risico’s vrij hoog zijn in het beginstadium en de 

financiering vaak achterwege blijft.  

 

De tweede belangrijke pijler zijn de investeringen in infrastructuur, vastgoed en 

duurzame energie. Dit is een andere dynamiek met andere partners en 

stakeholders en vergt ook andere competenties van de PMV-medewerkers dan de 

financiering van ondernemers. 

 

PMV probeert al enkele jaren haar boodschap te vereenvoudigen. Vroeger werd 

gewerkt met verschillende fondsen en subfondsen, zoals het Vlaams Innovatie-

fonds, Vlaanderen Internationaal en vele andere fondsen, en was het voor de 

ondernemer niet meer duidelijk bij welk fonds hij nu moest aankloppen. Nu is de 

boodschap dat er kan worden gezocht naar “een financiering voor elk goed team 

met een goed plan”. Met “kapitaal, leningen en waarborgen” kan PMV “elk 

financieringsprobleem helpen oplossen”. De boodschap is dus eenvoudiger en 

duidelijker en meer en meer ondernemers vinden de weg naar PMV.  

 

Jaarcijfers 2017 

 

Recent keurde de algemene vergadering de jaarcijfers voor 2017 goed. Het was 

een actief jaar met 192 miljoen euro aan investeringen en 304 miljoen euro aan 

waarborgen.  

 

Van de 192 miljoen euro aan investeringen werd 126 miljoen euro verstrekt 

onder de vorm van leningen. Dat kan gaan om startleningen tot 100.000 euro 

aan relatief jonge en kleine bedrijven, kmo-cofinancieringsleningen tot 350.000 

euro, tot leningen van enkele miljoenen euro’s. De spreker vermeldt als 
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voorbeeld de lening aan het bedrijf Novid, dat multimedia-apparatuur levert en 

verhuurt voor events of conferentieruimtes. Het gaat om de distributie van 

hoogtechnologische producten met een snelle rotatie, waarvoor privaat niet 

onmiddellijk voldoende financiering kan worden gevonden. Anderzijds is het een 

bedrijf dat onmiddellijk omzet creëert en dus een terugbetalingscapaciteit heeft.  

 

In 2017 werd 44 miljoen euro aan kapitaal geïnvesteerd in diverse bedrijven. Een 

voorbeeld daarvan is Luxexcel, een oorspronkelijk Nederlands bedrijf dat dankzij 

de investering van PMV werd overtuigd om zich in Turnhout te vestigen en dat 

aan 3D-printing van brilglazen doet. Die technologie zou een revolutionaire 

ontwikkeling in dat segment kunnen zijn en op termijn de wachttijden op een 

nieuwe bril tot enkele uren kunnen reduceren. Omdat er nog geen terugbeta-

lingscapaciteit is, is het aangewezen met kapitaal te participeren in het bedrijf. 

 

Voor de waarborgen was 2017 een recordjaar met 260 miljoen euro onder de 

algemene waarborgregeling en 44 miljoen euro aan grotere waarborgen. Een 

mooi voorbeeld is het bedrijfje Wonky, een kmo die groenten ophaalt die niet in 

het normale circuit terechtkunnen, maar kwalitatief nog zeer goed zijn en 

verwerkt kunnen worden in bereidingen en dergelijke. Het bedrijf werd al deels 

gefinancierd door een private bank, maar dankzij de waarborg kon die worden 

overtuigd om het bedrijf volledig te financieren.  

 

Naast de directe investeringen doet PMV ook investeringen in fondsen, die dan 

via kapitaal of leningen investeren in andere bedrijven of projecten. Dat kunnen 

ook vastgoed- of infrastructuurfondsen zijn. In 2017 werd 22 miljoen euro in 

fondsen geïnvesteerd.  

 

Ook in 2017 was PMV winstgevend, met een geconsolideerd nettoresultaat van 

41 miljoen euro op een eigen vermogen van iets minder dan een miljard euro. 

Dat is een rendement van 4 procent en dat ligt hoger dan de kost van het 

kapitaal. Dit betekent dat PMV vorig jaar alle maatschappelijke meerwaarde 

gratis genereerde. 

 

Profiel van PMV 

 

PMV profileert zich als aanvullend in de financieringsmarkt. Het is niet de 

bedoeling in de plaats van de banken te treden. Door het verstrekken van 

waarborgen probeert ze een hefboom te zijn voor de banken. Door fonds-in-

fondsinvesteringen probeert PMV meer middelen ter beschikking te stellen van 

private investeerders. Voor haar activiteiten kijkt PMV waar er meer middelen 

nodig zijn en probeert daar een rol te spelen.  

 

Kapitaal, leningen en waarborgen zitten onder één dak. Dat is een grote sterkte 

van PMV die toelaat haar complementaire rol goed in te vullen.  

 

PMV streeft met een gebalanceerd risico naar een financiële en maatschappelijke 

meerwaarde. Er wordt aan gewerkt om in de rapportering meer aandacht te 

schenken aan de maatschappelijke meerwaarde, die verschillende vormen kan 

aannemen. 

 

PMV is een geduldige investeerder en werkt met een investeringshorizon op 

langere termijn. Michel Casselman geeft als voorbeeld de herontwikkeling van 

een vervuild terrein in de Antwerpse regio waar al meer dan tien jaar wordt 

gezocht naar de juiste partners en de juiste bestemming. Daarbij zijn zowel de 

stad Antwerpen, het Vlaamse Gewest als private en semiprivate partijen 

betrokken en PMV is de enige die al tien jaar dezelfde medewerker daarvoor 

inzet. Bij dergelijke termijnen zien private investeerders hun rendement dalen. 
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PMV heeft gespecialiseerde teams van investeringsmanagers in huis, in totaal 

goed voor 110 vte’s. Daarbij zijn er bijvoorbeeld ook ingenieurs en een 

bodemdeskundige, niet om alle kennis zelf in huis te halen, maar om een goed 

debat te kunnen voeren met externe specialisten en hen de juiste vragen te 

kunnen stellen.  

 

PMV heeft in totaal 994 miljoen euro aan Vlaamse middelen geïnvesteerd. Er 

werd 230 miljoen euro voor private partijen geïnvesteerd in onder meer 

infrastructuurfondsen, mezzaninefondsen en dergelijke, waardoor een hefboom 

wordt gecreëerd voor de middelen van Vlaanderen en de kennis van de eigen 

mensen. 

 

PMV beschouwt zich als een actieve aandeelhouder. In de raden van bestuur en 

werkgroepen neemt PMV de rol van trekker op zich en wordt ze niet als een 

meeloper beschouwd.  

 

Segmentering doelgroepen 

 

Onder de naam PMV/z wordt een standaardaanbod aangeboden voor zelfstandi-

gen, starters en kleine kmo’s. Het gaat om relatief kleine bedragen (van minder 

dan 100.000 tot 350.000 euro) in een groot aantal dossiers. De slide vermeldt 63 

miljoen euro aan leningen voor 844 bedrijven, 375 miljoen euro aan win-

winleningen voor 14.608 bedrijven en 680 miljoen euro aan waarborgen voor 

6766 bedrijven. 

 

Onder de naam PMV ressorteren de meer complexe dossiers die meer expertise 

vergen. Er wordt gezocht naar gespecialiseerde oplossingen op maat en dat ook 

door het inzetten van kapitaal, leningen en waarborgen. Het gaat om 627 miljoen 

euro voor 160 bedrijven en fondsen en 49 projecten in portefeuille. 

 

PMV-investeringen 

 

De spreker toont drie grafieken met de investeringen in bedrijven, projecten en 

fondsen. Ongeveer 50 procent van de financiering van bedrijven betreft 

zogenaamd durfkapitaal, dat op de eerste grafiek nog wordt opgedeeld in zaai, 

vroeg en laat stadium. Onder ‘zaai’ wordt het eerste kapitaal verstaan dat wordt 

opgehaald voor een businessidee, een technologie die nog geen product is 

enzovoort. In een vroeg stadium gaat het om een product met mogelijke klanten. 

In een laat stadium gaat het om de eerste verdere ontwikkeling van het bedrijf 

en in het mature stadium (33 procent) gaat het al over opschaling en een hoger 

ritme van productie. In het groeistadium (17 procent) gaat het vaak over 

expansie door overname of internationalisering van bedrijven. 

 

Bij de projecten zijn er projecten in onroerend goed (25 procent), bouw (29 

procent) en energie en milieu (46 procent).  

 

Bij de fondsen gaat het grootste deel naar bedrijfskapitaal, doorgaans voor 

financiering in een relatief vroeg stadium (80 procent). Verder is er respectieve-

lijk 10 procent voor infrastructuurfondsen en voor groei en exits via overnames 

en dergelijke. 

 

Samenwerkingsakkoord met het Vlaamse Gewest 

 

In 2017 werd een nieuw samenwerkingsakkoord gesloten tussen PMV en het 

Vlaamse Gewest. Als aandeelhouder heeft het Vlaamse Gewest PMV strategische 

richtlijnen meegegeven. Een eerste daarvan is complementariteit: het is niet de 

bedoeling dat PMV in concurrentie gaat met bestaande fondsen. Als er voldoende 
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middelen zijn, heeft PMV geen rol te spelen. Het Vlaamse financieringslandschap 

wordt opgevolgd om na te gaan waar complementair kan worden opgetreden. 

 

Een volgende richtlijn is dat PMV als hefboomfinancier moet optreden. Ze zal 

nooit een meerderheid van de aandelen van een bedrijf overnemen en ook bij 

een financieringsronde wordt altijd naar medefinanciers gezocht. De hefbomen 

kunnen erg verschillend van aard zijn. In de cultuursector is het moeilijk om aan 

co-investeerders te geraken en is het meestal een een-op-eenrelatie. In de 

waarborgregeling kan de inbreng van PMV sterk uiteenlopen, er is immers de 

investering van het bedrijf met eigen middelen en de financiering van de bank. 

Slechts een minderheid van de waarborgen wordt afgeroepen. 

 

PMV wordt door het Vlaamse Gewest gevraagd een katalysator te zijn voor groei 

en internationalisatie. In de Vlaamse economie is 70 procent gericht op export en 

30 procent daarvan betreft export buiten Europa. Internationalisatie is daarom 

belangrijk voor een kleine regio als Vlaanderen. Andere investeerders haken vaak 

af bij de financiering van internationale expansie omdat ze de internationale 

markten niet goed kennen.  

 

Belangrijk voor het Vlaamse Gewest is dat PMV oog heeft voor verankering. PMV 

deelt die visie en wil er een actieve rol in spelen. Het lukt af en toe om de 

medeaandeelhouders te overtuigen van het belang van het behoud van 

activiteiten in Vlaanderen. Het management en de medewerkers van het bedrijf 

in kwestie zijn daarin doorgaans medestanders. Verankering kan op verschillende 

manieren worden gerealiseerd, maar een belangrijk element is ambitie bij de 

aandeelhouders. PMV tracht die rol te spelen in de raden van bestuur waar ze 

aanwezig is. 

 

Van PMV wordt uiteraard verwacht dat ze de beleidsdoelstellingen van de 

Vlaamse Regering ondersteunt. 

 

Een algemene bezorgdheid is het verduurzamen van de Vlaamse economie. Dat 

kan door nieuwe producten te ontwikkelen maar ook door op korte termijn meer 

actieve ondersteuning te bieden. 

 

De raad van bestuur bepaalt binnen dit kader de actiedomeinen en de allocatie 

van de middelen. Daarbij speelt het streven naar complementariteit een 

belangrijke rol. Waar blijft de markt in gebreke en onder welke vorm kan daar 

worden geïnvesteerd? 

 

Het operationeel management zorgt ervoor dat binnen deze actiedomeinen actief 

op zoek wordt gegaan naar concrete financieringsnoden en mogelijke oplossin-

gen.  

 

Aanbevelingen Rekenhof 

 

Michel Casselman gaat verder in op de opvolging van de aanbevelingen die het 

Rekenhof eind 2016 formuleerde (Parl.St. Vl.Parl. 2016-17, nr. 37-C/1).  

 

De eerste aanbeveling was bestemd voor de Vlaamse Regering. In het 

eigenaarsbeleid moesten de verwachtingen worden geëxpliciteerd. De spreker 

verwijst daarvoor naar zijn toelichting bij het nieuwe samenwerkingsakkoord dat 

voorziet in een strategisch kader, dat verder wordt ingevuld door de raad van 

bestuur en het operationeel management. 

 

Een tweede aanbeveling betrof het Corporate Governance Charter. PMV had al 

een charter op het moment van de aanbeveling, maar dat werd intussen 
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geüpdatet. De nieuwe versie is consulteerbaar op de website. Voortaan wordt het 

charter jaarlijks opnieuw op de raad van bestuur besproken. 

 

Het Rekenhof had ook een opmerking bij het functioneren van het remuneratie-

comité van PMV en het selecteren van de leden van de raad van bestuur. Een 

externe consultant werd aangesteld om het profiel te bepalen en de procedure 

voor de selectie van drie onafhankelijke bestuurders in goede banen te leiden. Bij 

het bepalen van hun profielen werd gestreefd naar complementariteit met de 

zittende bestuurders. Een raad van bestuur is een team en niet elke bestuurder 

moet over dezelfde competenties beschikken. De respons op de oproep was zeer 

groot en na een selectieprocedure werden door het remuneratiecomité acht 

kandidaten voorgesteld aan de raad van bestuur, die er zes voorstelde aan het 

Vlaamse Gewest dat drie onafhankelijke bestuurders heeft aangeduid. Die 

werden recent formeel door de algemene vergadering benoemd. Ook een niet-

onafhankelijke bestuurder werd benoemd. Er zijn nog steeds negen personen in 

de raad van bestuur, waaronder vier vrouwen. 

 

Een volgende aanbeveling was dat de raad van bestuur zijn strategische rol 

actiever moest invullen. De raad van bestuur heeft na het sluiten van het 

samenwerkingsakkoord en binnen het strategische kader van het Vlaamse 

Gewest de actiedomeinen bepaald. De raad wil minstens een keer om de twee 

jaar een bijzondere raad van bestuur wijden aan de te volgen actiedomeinen, 

maar die kunnen indien nodig ook op ad-hocbasis worden bijgestuurd.  

 

Nu de raad van bestuur is gewijzigd – en er onafhankelijke bestuurders werden 

aangeduid op basis van de procedure in het decreet Deugdelijk Bestuur – zal nog 

in 2018 een initiatief worden genomen om tegemoet te komen aan de 

aanbeveling betreffende onafhankelijke leden voor de adviescomités.  

  

Het Rekenhof had ook opmerkingen over de werking van het auditcomité en het 

benoemings- en remuneratiecomité. Bij het auditcomité gingen die over het 

opvolgen van de interne auditactiviteiten. Er werd in opvolging van de 

aanbeveling een intern auditplan voor een periode van drie jaar opgesteld. Zoals 

al vermeld, werd het benoemings- en remuneratiecomité betrokken bij de keuze 

van drie onafhankelijke bestuurders. KPMG werd aangesteld om het operationeel 

management bij te staan bij de opmaak van een intern auditplan. 

 

Het Rekenhof merkte op dat het waardenkader niet was geëxpliciteerd. PMV 

heeft dit verwerkt in het algemene competentiebeleid. Er wordt bij de selectie 

van PMV-medewerkers niet alleen gekeken naar de technische competenties en 

de persoonlijke attitudes, maar ook naar waarden zoals respect, openheid om 

samen te werken, handelen onder stress en tijdsdruk enzovoort. Het waardenka-

der wordt ook meegenomen in de verdere vorming van de medewerkers en in de 

jaarlijkse evaluatiegesprekken.  

 

Het overleg met de stakeholders is zeer belangrijk voor PMV omdat ze als 

participatiemaatschappij gericht is op samenwerking met andere investeerders en 

partners. Op dossierniveau wordt steeds overlegd. Op vraag van het Rekenhof 

wordt het overleg met bepaalde stakeholders gesystematiseerd en geformali-

seerd. Dat gebeurt stap voor stap, gelet op de talrijke stakeholders. Het gaat dan 

zowel over de sectorfederaties als over UNIZO, Voka en agentschappen zoals 

VLAIO.  

 

Het Rekenhof vroeg een meer transparante rapportering. Die rapportering werd 

uitgebreid met een kwartaalrapportering die op de website raadpleegbaar is en 

waarin de evolutie van de PMV-portefeuille wordt toegelicht. Recent is er ook een 

eerste versie van het rapport over het Vlaamse financieringslandschap aan het 

kabinet opgeleverd. 
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Analyse van het Vlaamse financieringslandschap – bedrijfsfinanciering 

 

In het rapport wordt ingezoomd op de evolutie van de bedrijfsfinanciering in 

Vlaanderen. Dat gebeurt op basis van uiteenlopende studies, zowel Vlaamse als 

internationale studies waarin Europese en wereldwijde ontwikkelingen, zoals 

bijvoorbeeld de evolutie van de beursintroducties, aan bod komen.  

 

De start-ups zijn een segment waarin PMV altijd zeer actief is geweest, zowel 

met directe investeringen als indirecte (via andere fondsen). Er zijn nu meer 

private middelen beschikbaar. Ondernemers die hun bedrijf hebben verkocht, 

gebruiken de opbrengst om actief te zijn in nieuwe bedrijven en dat is een goede 

ontwikkeling. Het aantal start-ups bereikte in 2017 een recordhoogte en er zijn 

dus meer middelen nodig. PMV is het niet eens met de vaak gehoorde bewering 

dat startende bedrijven altijd wel een financiering vinden als ze een goed 

businessplan hebben. Dat geldt voor bedrijven waarin investeren snel een hoog 

rendement kan opleveren maar niet voor bedrijven die mogelijks een rendement 

van 5 tot 10 procent kunnen opleveren. Dat is het merendeel van de Vlaamse 

bedrijven en ook daarin moet worden geïnvesteerd. Ook voor hoogtechnologische 

bedrijven met een bijzondere lange aanlooptijd, zoals de biotechbedrijven, zijn er 

niet gemakkelijk investeerders te vinden die de sector kennen. Omdat 

Vlaanderen zeer goed scoort in de biotechsector wil PMV daaraan verder 

meebouwen. 

 

In de media verschuift de aandacht van start-ups naar scale-ups. Het is 

inderdaad een nieuw segment, hoewel er geen duidelijke definitie is van een 

scale-up. Voor PMV gaat het over financiering na de eerste financieringsronde, 

ook de A-ronde genoemd, dus in de B-, C- of D-ronde. Het kan gaan om een 

bewezen technologie die nog industrieel moet worden ontwikkeld en waarvoor al 

snel enkele miljoenen euro moeten worden geïnvesteerd. Als het in een latere 

fase over meerdere productiehallen gaat, kan het bedrag vlug oplopen tot 

tientallen miljoenen euro en daarvoor zijn er meerdere partijen nodig die elk een 

ticket van 10 tot 15 miljoen nemen. Het klopt dat er in Vlaanderen te weinig 

fondsen zijn die deze rondes aankunnen. Dat is een aandachtspunt voor PMV, die 

bereid is mee te gaan in sommige grote investeringen, maar ook fonds-in-

fondsinvesteringen doet.  

 

In het rapport over het Vlaamse financieringslandschap werd ook aandacht 

besteed aan sectorspecifieke elementen. De chemie is een belangrijke sector 

voor Vlaanderen waarin PMV zeer actief probeert te zijn. De grote Vlaamse 

werkgevers in deze sector zijn vaak filialen van internationale concerns waarvan 

de beslissingscentra niet in Vlaanderen liggen. Dat betekent ook dat de verdere 

ontwikkeling van een nieuw product niet automatisch hier zal gebeuren. Om de 

continuïteit hier te garanderen, moeten andere manieren worden gezocht om 

innovatie te financieren.  

 

In de Vlaamse voedingssector zijn er dan weer veel meer familiale bedrijven en 

die hebben vaak externe financiering nodig om de opvolging te verzekeren. PMV 

tracht daaraan tegemoet te komen via achtergestelde leningen.  

 

In de Vlaamse diamantsector haken een aantal financiers af. PMV probeert 

samen met andere gespecialiseerde spelers te bekijken welke financieringsme-

chanismen aangewezen zijn. Het initiatief wordt overgelaten aan andere partijen, 

maar PMV speelt een actieve rol door ondersteuning te bieden. 

 

Vlaams financieringslandschap – vastgoed en infrastructuur 

 

Ook inzake vastgoed en infrastructuur wordt in het rapport ingezoomd op de rol 

die PMV kan spelen, onder meer inzake gebiedsontwikkeling. Efficiënt gebruik en 
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hergebruik van bepaalde gebieden, zowel binnen als buiten de steden, is voor 

Vlaanderen belangrijk. Het biedt ook mogelijkheden aan nieuwe bedrijven om 

zich te ontwikkelen. 

 

Een ander aspect zijn de investeringen in maatschappelijk vastgoed, zoals 

erfgoed of betaalbare woningen. Vaak kan er een antwoord worden gevonden in 

combinatie met de investeringen in gebiedsontwikkeling. Voor erfgoed is het 

altijd de bedoeling van PMV er een economische bestemming aan te geven zodat 

niet jaarlijks in het onderhoud ervan moet worden geïnvesteerd.  

 

Inzake energie is er een transitieperiode bezig met heel wat onzekerheden. Om 

tot een volledige decarbonisatie van de economie te komen, zullen grote 

investeringen moeten gebeuren. PMV bekijkt welke faciliterende rol ze kan spelen 

in infrastructuur voor hernieuwbare energie.  

 

Inzake de bredere, algemene infrastructuur zijn de investeringen in België – na 

de jaren 70 – in de loop van de jaren 80 en 90 ernstig gedaald, waardoor 

Vlaanderen tegen de limieten van zijn infrastructuur dreigt aan te botsen. PMV 

wil met eigen kennis en middelen een brug slaan naar verzekeraars, pensioen-

fondsen en dergelijke om meer private financiering op te halen.  

 

Het rapport werd opgeleverd aan het kabinet van minister Muyters en de spreker 

gaat ervan uit dat het aan de commissie kan worden overgemaakt.  

1.2. Rekenhof 

Bart Andriessens, auditeur bij het Rekenhof, gaat verder in op de opvolging van 

de aanbevelingen die het Rekenhof einde 2016 formuleerde. Een voorafgaande 

bemerking is dat er geen nieuwe (opvolgings)audit werd uitgevoerd. Er is in 

januari 2018 wel een beperkte informatie-uitwisseling met PMV geweest. Het 

Rekenhof kan dus geen uitspraak doen over de implementatie van alle 

aanbevelingen. De evaluatie van sommige door PMV genomen maatregelen, zoals 

die inzake de werking van het auditcomité, kan hoe dan ook maar na een termijn 

van twee tot drie jaar gebeuren. De aanduiding van nieuwe leden in de raad van 

bestuur kan op termijn ook tot een andere invulling van bepaalde aanbevelingen 

leiden.  

 

Eigenaarsfunctie 

 

De eerste aanbeveling betreft de eigenaarsfunctie en was gericht aan de Vlaamse 

Regering. De minister heeft daar deels op gereageerd in de gedachtewisseling 

van 23 februari 2017 (Parl.St. Vl.Parl. 2016-17, nr. 1115/1). Het Rekenhof kreeg 

geen verdere antwoorden van de minister. Zoals de vorige spreker al toelichtte, 

werd het eigenaarsbeleid verder uitgewerkt en de verwachtingen geëxpliciteerd 

in de nieuwe samenwerkingsovereenkomst. Het strategische kader en de term 

complementariteit werden daarin verduidelijkt en ook de rol van de eige-

naar/aandeelhouder en de raad van bestuur. De aanbeveling lijkt daarmee voor 

deze aspecten ingevuld. 

 

Er was de vraag welke bestuursvorm PMV moet aannemen. Moet het wel een 

naamloze vennootschap zijn, gelet op de impact van de politiek op de raad van 

bestuur? Nu er een duidelijk strategisch kader is en de onafhankelijkheid van de 

raad van bestuur inzake dossiers en projecten werd benadrukt, lijkt de nv-vorm 

volgens het Rekenhof nu geschikter dan voorheen. 

 

De rollen van de eigenaar moeten duidelijk worden gescheiden: een eigenaar kan 

geen klant of geen regulator van de markt zijn. Het Rekenhof kreeg geen 
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informatie daarover, maar uit de monitoring blijkt wel dat de scheiding van die 

functies niet is gerealiseerd.  

 

Over het toezicht inzake deugdelijk bestuur kreeg het Rekenhof geen informatie 

van de Vlaamse Regering. Er was wel een rapportering in het kader van het 

decreet Deugdelijk Bestuur maar die was gebaseerd op een eigen bevraging en 

niet op het eigen toezicht door de Vlaamse Regering. Inzake rapportering zijn er 

wel duidelijke afspraken gemaakt in de samenwerkingsovereenkomst en dat kan 

het Rekenhof alleen maar toejuichen. 

 

De andere aanbevelingen waren rechtstreeks aan PMV gericht. 

 

Corporate Governance Charter 

 

Het Corporate Governance Charter werd geactualiseerd en dat was volgens het 

Rekenhof ook nodig. Het reglementaire kader, de OESO-aanbevelingen en de 

corporate governance codes zijn in het vernieuwde charter als kader opgenomen. 

Er zijn nog een beperkt aantal afwijkingen, maar daar komt de spreker later op 

terug. 

 

Leden raad van bestuur 

 

De derde aanbeveling ging over de selectieprocedure voor de leden van de raad 

van bestuur. Het Rekenhof noteert dat er onafhankelijke bestuurders werden 

geselecteerd via een openbare procedure. Het heeft geen informatie ontvangen 

over de vraag of de competentieprofielen voldoen aan de vereiste kennis en 

vaardigheden zodat wat dit betreft geen uitspraak over de invulling van deze 

aanbeveling kan worden gedaan. 

 

De mandatenlijst zal nu jaarlijks op de agenda van raad van bestuur worden 

geplaatst en dat is een positieve ontwikkeling. 

 

Taken raad van bestuur 

 

Het Rekenhof formuleerde de aanbeveling dat de strategie duidelijker moet 

worden ingevuld. De algemeen manager van PMV is daarop al ingegaan in zijn 

uiteenzetting. Na een langere periode zal moeten worden geëvalueerd of die 

invulling effectief is. 

 

De communicatiestrategie is aangepast, met een beperkte inbreng van de raad 

van bestuur. Over de inbreng in de hr-strategie heeft het Rekenhof geen 

informatie ontvangen.  

 

De samenwerkingsovereenkomst onderhandelen en afsluiten is opgenomen in het 

Corporate Governance Charter van de raad van bestuur. Dit is natuurlijk een taak 

die niet vaak terugkeert. 

 

De raad van bestuur moet ook toezien op deugdelijk bestuur (interne controle, 

risicomanagement en adviescomités). De noodzakelijke bepalingen zijn 

opgenomen in het charter maar ook dit is een aanbeveling waarvan de opvolging 

op langere termijn moet worden geëvalueerd.  

 

De raad van bestuur moet verantwoording afleggen aan de eigenaar. Over de 

rapportering zijn er bepalingen opgenomen in de samenwerkingsovereenkomst. 
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Leden adviescomités 

 

De vijfde aanbeveling stelde dat de raad van bestuur voldoende onafhankelijke 

leden in zijn adviescomités moet aanstellen, mede op grond van de lijst met de 

vereiste kennis en vaardigheden. Er zijn nu drie onafhankelijke bestuurders 

benoemd in de raad van bestuur. De Belgische Corporate Governance Code stelt 

dat de meerderheid van de leden van de adviescomités onafhankelijke 

bestuurders moeten zijn. Het charter van het auditcomité vermeldt dat er drie 

leden mogen zijn waarvan minimum één onafhankelijk. Dit is dus niet noodzake-

lijk voldoende. Voor het benoemings- en remuneratiecomité wordt bepaald dat er 

minimum twee onafhankelijke leden moeten zijn, maar het totaal aantal leden 

wordt niet vermeld zodat er een risico bestaat dat de vereiste niet wordt 

ingevuld. PMV zou deze bepalingen moeten aanpassen ofwel uitleggen waarom 

ze niet worden toegepast. 

 

Over de aanwezigheid van voldoende kennis en vaardigheden bij de leden heeft 

het Rekenhof geen informatie. 

 

In het charter is ook opgenomen dat de leden zichzelf en hun werking moeten 

evalueren, maar het is afwachten hoe dit effectief wordt ingevuld. 

 

Taken auditcomité 

 

Het Rekenhof stelde dat het auditcomité zijn taken grondiger moet uitvoeren. 

Een positieve ontwikkeling is dat de taken nu zijn opgenomen in het auditcharter 

en er een auditplan voor drie jaar is opgemaakt. Het Rekenhof heeft geen 

informatie over de grondigheid waarmee de andere taken, zoals het toezien op 

de opstelling van het financiële verslag en het opvolgen van de aanbevelingen 

van de revisor, werden uitgevoerd.  

 

Taken benoemings- en remuneratiecomité 

 

Het benoemings- en remuneratiecomité heeft een belangrijke rol gespeeld bij de 

selectie van de leden van de raad van bestuur en de algemeen manager. De 

selectie van het management, de samenstelling en beloning van het manage-

mentcomité zijn opgenomen in het charter. De vraag is hier ook hoe dit effectief 

zal worden ingevuld. 

 

Interne controle en risicomanagement 

 

Zoals de algemeen manager al toelichtte, wordt er meer nadruk gelegd op 

interne controle en risicomanagement. In de informatie die het Rekenhof in 

januari 2018 kreeg, was er ook sprake van een wendbaarheidsproject, dat vooral 

inging op strategische risico’s. Interne bedrijfsprocessen zijn echter ook 

belangrijk. Het Rekenhof stelt vast dat in het interne auditplan een audit inzake 

de backoffice van bepaalde kerntaken is opgenomen. Het Rekenhof ziet dus 

globaal wel een positieve evolutie. 

 

Waardenkader 

 

Hierover blijft er discussie. PMV stelt dat het waardenkader in de competentie-

profielen is opgenomen. Het Rekenhof neemt nota van dat standpunt, maar heeft 

wel een andere visie: het waardenkader zou iets explicieter kunnen zijn. Een 

geauditeerde heeft uiteraard altijd de mogelijkheid om een aanbeveling niet te 

aanvaarden of te aanvaarden maar niet te implementeren.  
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Belanghebbendenmanagement  

 

De volgende aanbeveling ging over het op een gestructureerde manier 

overleggen met de stakeholders als input voor strategie en operationele 

processen. PMV verwees in januari 2018 naar een rapportering, maar dat lijkt 

vooral een ex-postmaatregel. De bedoeling van de aanbeveling was het ex ante 

organiseren van de input. Dat lijkt nu inderdaad verbeterd maar het Rekenhof 

heeft geen informatie over hoe gestructureerd het overleg wordt aangepakt. 

 

Rapportering 

 

PMV diende volgens het Rekenhof aandacht te besteden aan een transparante 

rapportering over haar structuur, werking en activiteiten. De structuur is sterk 

vereenvoudigd en voor de doelgroepen wellicht duidelijker. Maar er is nog altijd 

weinig publieke informatie over de groepsstructuur. Inzake de activiteiten en 

werking is er een positieve ontwikkeling met het kwartaalrapport dat wordt 

gepubliceerd.  

 

Het jaarverslag moet ook een aantal verplichte vermeldingen bevatten op basis 

van de Belgian Corporate Governance Code. De informatie over interne controle 

en risicomanagement blijft volgens het Rekenhof beperkt in het laatste 

beschikbare jaarverslag, met name dat van 2016.  

 

De verloning van de bestuurders staat nu op de website en helemaal vooraan in 

het jaarverslag 2016. Aan die aanbeveling is dus zeker tegemoetgekomen. 

 

Ondanks de verplichting is er nog geen informatie over de verloning van het 

topmanagement, aldus Bart Andriessens. 

2. Bespreking 

2.1. Vragen en opmerkingen van de leden 

Peter Van Rompuy benadrukt vooreerst dat de meerwaarde en de rol van PMV 

voor het Vlaamse economische weefsel door niemand worden betwist. Deze 

instelling moet haar werking kunnen voortzetten. Het Rekenhof deed einde 2016 

een reeks aanbevelingen inzake deugdelijk bestuur en stelt nu een positieve 

evolutie vast voor een aantal daarvan. De benoeming van onafhankelijke 

bestuurders is daarvan een goed voorbeeld. Voor de opvolging van andere 

aanbevelingen is er nog werk aan de winkel, maar over het algemeen evolueert 

het in de goede richting. 

 

Het lid wil ingaan op een punt dat hij al jaren naar voren brengt in het parlement, 

met name dat van de transparantie over de activiteiten. In september 2017 

stelde hij in de commissie al een vraag om uitleg over de transparantie van de 

subsidie- en participatiedatabank (Vragen om uitleg Vl.Parl. 2015-16, nr. 2779). 

De bedoeling daarvan is na te gaan of de Limburgse Reconversiemaatschappij en 

PMV niet in dezelfde ondernemingen participeren of investeren. Dat wordt nu dus 

gecheckt, maar de databank zelf blijft vertrouwelijk en beperkt tot LRM en PMV.  

 

Daarnaast is er een subsidiedatabank onder de bevoegdheid van minister van 

Financiën Bart Tommelein. Dit register, dat onder meer van belang is in het 

kader van Europese verplichtingen, is nog niet operationeel.  

 

In november 2017 antwoordde minister Muyters op actuele vragen over subsidies 

aan bedrijven in relatie tot de Paradise Papers. Voor het lid is het uitgangspunt 

dat bedrijven die Vlaamse subsidies ontvangen hier ook op een correcte manier 

belastingen betalen. Dat is een ethische kwestie. Naar aanleiding daarvan stelde 
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hij in september 2017 schriftelijke vragen aan minister Muyters over de lijst van 

bedrijven waarin LRM en PMV investeerden met de verschillende instrumenten 

die daartoe bestaan, met name kapitaal, leningen en waarborgen (Schriftelijke 

vragen Parl.St. Vl.Parl. 2017-18, nr. 7 en 8). Voor LRM werd die vraag be-

antwoord. Voor PMV liet de minister weten dat deze informatie niet kon worden 

verstrekt wegens confidentialiteitsovereenkomsten met de bedrijven. De minister 

verwees dan naar de geaggregeerde cijfers die ook in de kwartaalrapportering 

zijn opgenomen.  

 

Peter van Rompuy zegt begrip te hebben voor het argument dat gevoelige 

bedrijfsinformatie niet zomaar kan worden prijsgegeven. Daarom heeft hij 

gevraagd de lijsten ter inzage te leggen met de daarbij van toepassing zijnde 

reglementaire regels inzake geheimhouding. Het volstaat daarbij volgens het lid 

te vermelden om welke bedrijven het gaat. De exacte bedragen, de interest of de 

waarde van het kapitaal waarmee PMV is ingestapt, hoeft daarbij niet te worden 

vermeld. Op die manier kan de parlementaire controle worden uitgeoefend met 

respect voor de gevoeligheid van de bedrijfsinformatie. Op die vraag tot 

terinzagelegging is tot op heden nog niet ingegaan. Van de commissievoorzitter 

heeft het lid ook vernomen dat PMV in deze gedachtewisseling geen inzicht kan 

geven in individuele beslissingen. Daarom zal het lid de vraag herhalen om deze 

lijsten ter inzage te leggen met respect voor de regels ter zake. De bedoeling is 

nog altijd om te komen tot meer transparantie inzake de activiteiten van PMV. Hij 

roept daarom op de aanbeveling van het Rekenhof inzake transparantie voor de 

stakeholders ter harte te nemen. Het parlement is immers een belangrijke 

stakeholder voor PMV.  

 

Jos Lantmeeters, commissievoorzitter, laat opmerken dat het parlement de 

minister controleert en dat de minister het kader schept waarbinnen PMV acteert. 

PMV heeft het statuut van een nv en heeft een eigen raad van bestuur. Het 

parlement kan de raad van bestuur van PMV niet rechtstreeks controleren maar 

wel de minister. PMV kan zelf bepalen in welke mate ze op vragen over dossiers 

kan antwoorden. Indien het lid toch gevoelige bedrijfsinformatie wil bekomen, 

kan de minister daarover worden aangesproken en dan bestaan daartoe andere 

instrumenten dan een gedachtewisseling in de commissie. 

  

Björn Rzoska zegt grotendeels de mening van Peter van Rompuy over de nood 

aan meer transparantie te delen. Het is moeilijk voor het parlement om bepaalde 

activiteiten te controleren. Het lid gaat ervan uit dat de minister het rapport over 

de analyse van het Vlaamse financieringslandschap ter beschikking van het 

parlement zal stellen.  

 

Ook andere volksvertegenwoordigers deden volgens Björn Rzoska pogingen om 

meer informatie te krijgen. Willem-Frederik Schiltz kreeg op een schriftelijke 

vraag over de participatiedatabank het antwoord dat er in 44 dossiers een 

gemeenschappelijke investering, financiering of waarborg door PMV en LRM werd 

verschaft (Schriftelijke vragen Vl.Parl. 2017-18, nr. 289). De lijst van bedrijven in 

bijlage bij het antwoord is geanonimiseerd, waardoor het weinig transparant is 

voor het parlement. De participatiedatabank is nochtans in het regeerakkoord 

opgenomen. Het lid wil de discussie die vorige legislatuur werd gevoerd over 

Electrawinds, dat via verschillende overheidsvehikels werd gesteund, niet 

opnieuw openen. Maar hij moet vaststellen dat het in die omstandigheden 

moeilijk is om de parlementaire controle uit te oefenen.  

 

Het lid gaat verder in op de aanbevelingen van het Rekenhof. Blijkbaar heeft het 

Rekenhof geen informatie over de competentieprofielen van de onafhankelijke 

bestuurders die werden aangeduid. De Standaard schrijft op 15 mei 2018 over de 

aanduiding van twee onafhankelijke bestuurders bij PMV en maakt al onmiddellijk 

gewag van een mogelijk belangenconflict van een van de bestuurders, gelet op 
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zijn huidige activiteiten. Hoe worden de competentieprofielen dan getoetst als 

een onafhankelijke bestuurder al de belangen verdedigt van een bedrijf waarin 

PMV participeert. Kan het parlement inzage krijgen in de competentieprofielen 

van de onafhankelijke bestuurders? 

 

Björn Rzoska vond in het jaarverslag 2016 een zeer duidelijk overzicht van de 

vergoedingen van de raad van bestuur. Zoals het Rekenhof al opmerkte, wordt 

echter geen informatie gegeven over de verloning van het topkader, zoals in de 

Belgian Corporate Governance Code wordt bepaald. PMV is nochtans een 

overheidsvehikel dat het beleid van de Vlaamse Regering uitvoert. Wordt deze 

informatie dan in het jaarverslag 2017 opgenomen? 

 

Matthias Diependaele vindt het vreemd dat wel de namen van de bedrijven 

waarin PMV participeert, zouden worden opgevraagd maar niet de kapitaalstruc-

tuur. Het lid vindt het voor de parlementaire controle op de activiteiten van PMV 

logischer dat inzicht in de kapitaalstructuur wordt verschaft zonder daarom te 

weten over welk individueel bedrijf het precies gaat.  

 

De bekommernis inzake oversubsidiëring is volgens het lid wel terecht. 

Electrawinds bleek inderdaad via verschillende overheidskanalen te worden 

ondersteund, terwijl het bedrijf op zich niet levensvatbaar was. Maar dergelijke 

informatie over dubbele participaties of subsidiëring kan aan het parlement 

worden verstrekt zonder de naam van het bedrijf te vermelden. Er moet worden 

vermeden dat gevoelige informatie over een individueel bedrijf wordt verspreid.  

 

Peter Van Rompuy repliceert dat zijn vraag om de namen van de bedrijven in te 

zien, is ingegeven door twee dossiers. Het eerste is het dossier Electrawinds en 

het is inderdaad zo dat dergelijke problemen kunnen worden vermeden door een 

goede database, waarin niet noodzakelijk de namen van de bedrijven worden 

vermeld, en door een goede communicatie tussen de verschillende overheids-

vehikels. Maar dan moet wel alle informatie in de databank worden opgenomen 

en dat is op dit ogenblik niet het geval. Het tweede dossier is dat van de Paradise 

Papers. Het parlement zou moeten kunnen nagaan of bedrijven die van de 

Vlaamse overheid steun krijgen (in welke vorm dan ook) op een ethische manier 

bijdragen aan de fiscaliteit in eigen regio.  

 

Het lid laat nog opmerken dat inzake LRM wel alle informatie werd gegeven, dus 

ook de bedragen en de namen van de bedrijven. Het is voor hem niet duidelijk 

waarom verschillend wordt geantwoord op dezelfde vraag.  

 

Andries Gryffroy verwijst naar de uiteenzetting van de auditeur van het 

Rekenhof. Die stelde dat een deel van de aanbevelingen van het Rekenhof inzake 

corporate governance zijn uitgevoerd. Andere aanbevelingen zijn in uitvoering en 

de opvolging ervan kan nog niet worden geëvalueerd. Globaal gezien is er echter 

een positieve ontwikkeling. Volgens het lid is het glas dus eerder halfvol dan 

halfleeg, zoals andere commissieleden lijken te oordelen. PMV is de laatste jaren 

meer transparant geworden inzake corporate governance. 

 

Het lid sluit zich aan bij opmerkingen over subsidiëring van verschillende kanten. 

Electrawinds kreeg echter niet enkel ondersteuning van het Vlaamse Gewest 

maar ook van het Waalse Gewest en van de federale overheid, met name van de 

Federale Participatie- en Investeringsmaatschappij. Het grootste deel van de 

ondersteuning kwam niet eens uit Vlaanderen. De participatie- en subsidiedata-

bank zou dus ook moeten worden aangevuld met informatie van de federale en 

Waalse ministers van Economie.  

 

Andries Gryffroy heeft nog een vraag over de bekendheid van PMV bij de 

ondernemingen. Die is goed bij de grote bedrijven. Maar vele kmo’s weten enkel 
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dat PMV iets doet rond financiering en kennen niet precies haar activiteiten. 

Start-ups en scale-ups leren vaak PMV pas kennen nadat ze worden doorverwe-

zen door de banken, bijvoorbeeld inzake de waarborgregeling. Er is bij kmo’s 

drempelvrees om naar PMV te stappen, tenzij ze worden verplicht door de 

banken om een lening rond te krijgen. Kan PMV niet opener en eenvoudiger 

communiceren naar kmo’s over haar producten? 

 

Robrecht Bothuyne stelt dat in de beleidsbrief van minister Muyters werd vermeld 

dat er een lacune was inzake doorstartfinanciering. PMV zou, in overleg met de 

financiële instellingen, daaromtrent actie ondernemen. In een later stadium zou 

eventueel een doorstartfonds in het leven worden geroepen. Is dit uitgevoerd? 

 

Als gevolg van de zesde staatshervorming werden nieuwe bevoegdheden 

overgedragen, zoals die over het Participatiefonds. De cijfers lijken gunstig. Zijn 

er grote verschillen tussen de werking van PMVz en het vroegere Participatie-

fonds? Welke verdere ontwikkelingen voorziet PMV inzake PMVz?  

 

Het Vlaams Energiebedrijf is nu uitgekanteld uit PMV. Hoe verhoudt PMV zich nu 

verder tot VEB? PMV blijft zelf ook actief in investeringen in infrastructuur, 

vastgoed en duurzame energie. Wordt er dan nog samengewerkt? Wordt het 

dossier Zefier bekeken, zoals de voorzitter van PMV aankondigde? Wat is het plan 

van aanpak in dit dossier? 

 

PMV heeft ook het ESCO-fonds opgestart, waarvoor de eerste stappen in 2017 

werden gezet. Hoe beoordeelt de algemeen manager dit fonds vandaag? Welke 

perspectieven zijn er? 

 

Federaal premier Charles Michel werkt al lang aan een investeringspact. In welke 

mate wordt PMV daarbij betrokken? 

2.2. Antwoorden 

Michel Casselman antwoordt eerst op de vragen over transparantie en het ter 

beschikking stellen van gegevens. Een eerste opmerking is dat PMV investeert en 

geen subsidies geeft, in tegenstelling tot VLAIO. Dat onderscheid is belangrijk. 

PMV moet het verschil ook vaak aan klanten duidelijk maken, zo moeten leningen 

worden terugbetaald in tegenstelling tot subsidies. Indien men aan de 

voorwaarden voldoet en de bedragen niet structureel zijn, heeft men in principe 

recht op subsidies. PMV gaat daarentegen in een bedrijf of project investeren na 

een economische analyse en het erkennen van de maatschappelijke meerwaarde 

ervan. Investeren gebeurt met een verwachting omtrent de betaling van 

interesten of de meerwaarde op termijn.  

 

De participatiedatabase om dubbele ondersteuning te vermijden, wordt door LRM 

en PMV ter beschikking van het kabinet van de Vlaamse minister van Economie 

gesteld. Het kabinet heeft dus inzage na ondertekening van een vertrouwelijk-

heidsovereenkomst (non-disclosure agreement). Er zijn nog een aantal dossiers 

waarin PMV en LRM gezamenlijk investeren, maar dat zijn dossiers uit het 

verleden. Een lening of een kapitaalparticipatie loopt altijd over een termijn van 

meerdere jaren. Op langere termijn zal dit dus verdwijnen. In nieuwe dossiers 

wordt dus niet gemeenschappelijk geïnvesteerd, tenzij er een heel specifieke 

reden voor zou zijn. Die reden zal dan ook specifiek worden aangekaart en 

uitgelegd.  
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Er was de vraag waarom voor LRM wel werd geantwoord op de gestelde 

schriftelijke vragen en voor PMV enkel met geaggregeerde gegevens. Michel 

Casselman kan niet antwoorden in naam van LRM, maar PMV ondertekent een 

vertrouwelijkheidsclausule met de bedrijven waarin het investeert en die laat niet 

toe om deze informatie te verspreiden. Dergelijke NDA’s zijn standaardpraktijk 

bij investeringen. De informatie kan enkel worden gebruikt om de investeringen 

te realiseren. Anderzijds benadrukt Michel Casselman dat PMV ook niets te 

verbergen heeft en indien er een manier kan worden gevonden om de NDA’s te 

respecteren en toch enig inzicht te geven, zal PMV daar graag aan meewerken.  

 

Voor hem is de vraag ook met welk doel de gegevens worden gevraagd. Als het 

is om gemeenschappelijke participaties te controleren, kunnen de gegevens 

geanonimiseerd worden verstrekt. Er zijn bijvoorbeeld gemeenschappelijke 

dossiers van PMV en FPIM en dat is een bewuste keuze. Indien PMV de 

mogelijkheid ziet om daardoor middelen naar Vlaanderen te halen voor goede 

projecten zal het daar actief aan meewerken. Dat geldt ook voor Europese 

investeringen.  

 

PMV moet zijn werk kunnen doen. De naam van een bedrijf dat bij de private 

banken geen lening krijgt en bij PMV wel, is gevoelige informatie en daar moet 

zeer voorzichtig mee worden omgegaan.  

 

Er werd ook verwezen naar een ethisch kader. Maar aan PMV werd nooit een 

ethisch kader opgelegd en ze zou dan worden gecontroleerd op basis van een 

voor haar onbekend kader. PMV kreeg wel richtlijnen mee die op basis van de 

rapportering kunnen worden gecontroleerd. Uiteraard moet elk bedrijf ook de wet 

respecteren.  

 

PMV staat echter open om de mogelijkheid te bekijken van extra publieke 

rapportering die tegemoetkomt aan bepaalde bezorgdheden zonder haar 

dagelijkse activiteiten in het gedrang te brengen. De concentratie in bepaalde 

sectoren en het eventueel daaraan verbonden risico kan bijvoorbeeld nu al 

worden gecontroleerd op basis van de gegevens.  

 

Wat de aanduiding van de onafhankelijke bestuurders betreft, stond het 

algemene profiel van de bestuurders in de gepubliceerde advertentie. Dat profiel 

kan dus zeker worden overgemaakt. Het gaat onder meer over kennis van het 

Vlaams economisch weefsel en van de activiteiten van PMV, kennis die vereist is 

om de rol van bestuurder te kunnen opnemen en dus onder meer kritische 

vragen te stellen aan het management. Specifiek voor de nieuwe onafhankelijke 

bestuurders werd gekeken naar de complementariteit met de zes bestuurders die 

blijven zetelen. Daarvoor werd een beroep gedaan op het externe bureau 

Schelstraete Delacourt Associates. Dat heeft, in interactie met het management 

en het remuneratiecomité, in de interviews naar die complementariteit gepolst.  

 

In het vermelde artikel van De Standaard ging het over een nieuwe onafhankelij-

ke bestuurder die als zakenadvocaat vrij actief is in de biotechwereld en in die zin 

zichzelf kan ‘tegenkomen’ in bepaalde dossiers. De vraag is of dat een probleem 

is. PMV zocht naar bestuurders met kennis van zaken, kennis die up-to-date is 

want in de wereld van bijvoorbeeld de biotech evolueert het snel. Indien bij PMV 

enkel bestuurders zouden worden aangeduid die niet meer actief zijn en dus geen 

‘conflict of interest’ kunnen hebben, zou er een andere dynamiek zijn dan nu 

wordt beoogd en zouden er andere discussies worden gevoerd. In de wereld van 

investeringen zijn dergelijke conflicten mogelijk. Ze zijn zelfs mogelijk binnen de 

activiteiten van PMV, bijvoorbeeld indien wordt geïnvesteerd in een fonds dat 

beslist te investeren in een bedrijf waarin PMV al investeert. Enkel keuzes maken 

die geen enkel conflict kunnen inhouden, zou PMV ernstig beperken. 
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De vraag is eerder hoe met een dergelijk conflict of interest wordt omgegaan en 

hoe in die gevallen de beslissingen ‘at arm’s length’ worden genomen. Dat 

element is overigens in het remuneratiecomité ter sprake gekomen bij de keuze 

van de bestuurder in kwestie. Er werd na afweging uiteindelijk een keuze 

gemaakt op basis van zijn actieve kennis en netwerk. Er werd ook opgemerkt dat 

hij tevens voorzitter is van de raad van bestuur van een bedrijf waarin PMV 

participeert. Maar volgens Michel Casselman situeert het delicate van een 

dergelijke situatie zich vooral voor het moment waarop de beslissing wordt 

genomen. Indien een bijkomende investering in dat bedrijf wordt voorgesteld, zal 

het mogelijke conflict op tafel komen tijdens de raad van bestuur. 

 

De ervaring van de algemeen manager is dat tijdens de vergaderingen van de 

raad van bestuur de bestuurders steeds mogelijke belangenconflicten melden. 

Vaak zijn die zo vergezocht dat de bestuurder van de andere leden toch de 

beraadslaging mag bijwonen. In andere gevallen verlaat de bestuurder in kwestie 

de zaal. Er wordt dus bewust omgegaan met dergelijke conflicten, ook al komen 

ze niet vaak voor.  

 

Toen er in de media veel discussie was over de vergoedingen van bestuurders 

besliste PMV om die informatie op de website te zetten. De informatie wordt ook 

opgenomen in het jaarverslag. Inzake de verloning voor het topkader geldt de 

richtlijn dat PMV zich houdt aan de minister-presidentnorm. Daarop is er ook 

controle door het Rekenhof en de informatieplicht beperkt zich daartoe. Bedrijven 

gaan wel meer rapporteren over de loonspanning en het is niet uitgesloten dat 

PMV dat in de toekomst ook zal doen. 

 

Het kan kloppen dat PMV nog onvoldoende bekend is bij kmo’s. Een drietal jaren 

geleden werd afgestapt van het communiceren over de verschillende fondsen en 

werd met PMV en PMVz de communicatie afgestemd op de twee doelgroepen. De 

dienstverlening aan die twee groepen gebeurt met andere middelen en op een 

andere manier. De weerklank van die communicatie en de reacties van 

ondernemers tonen volgens de spreker aan dat het met de bekendheid van PMV 

en haar rol de goede richting uitgaat. Maar er moeten de volgende jaren nog 

inspanningen gebeuren. PMV zet in op communicatie via de banken maar ook via 

bijvoorbeeld UNIZO en Voka. Recent werden met essenscia pitchingdagen voor 

de chemische industrie en life sciences georganiseerd. Ondernemers kunnen daar 

hun ideeën komen voorstellen en PMV volgt dit verder op. Indien het bedrijf 

eerder subsidies nodig heeft, is er een actieve doorverwijzing naar VLAIO. Er 

wordt dus veel samengewerkt met de stakeholders, eerder dan bijvoorbeeld 

sportploegen te gaan sponsoren om de bekendheid te vergroten. Sportsponsoring 

en grote communicatiecampagnes vergen veel middelen en zorgen weliswaar 

voor een bredere bekendheid, maar ook bij mensen die niet tot de doelgroep 

behoren. Er wordt gezocht naar een goed evenwicht in de communicatie. De 

inspanningen worden de volgende jaren voortgezet. 

 

Bij het overnemen van het Participatiefonds in 2014 heeft PMV in eerste instantie 

met PMVz geprobeerd om voor continuïteit te zorgen. Intussen is er meer 

ervaring opgedaan en werd het aanbod gestroomlijnd en vereenvoudigd 

waardoor het ook ruimer beschikbaar is. Nu wordt ingezet op meer interactie met 

PMV. Ook jonge hightechbedrijven kloppen aan bij PMVz wanneer ze beperkte 

middelen nodig hebben, maar in de toekomst kunnen ze PMV-klant worden met 

een risicokapitaalinvestering voor een groter bedrag.  

 

Overigens is ook de Europese waarborggarantie uitgebreid. De verliezen die door 

het Participatiefonds moeten worden genomen in de dossiers die slecht aflopen, 

worden voor de helft opgenomen door Europa. Dat beperkt het prijskaartje voor 

Vlaanderen. 
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VEB is nog maar heel recent uitgekanteld. De afspraak is dat PMV zal blijven 

instaan voor investeringen. Inzake ESCO heeft VEB een opdracht gericht op 

overheidsinstanties en PMV op de privésector. PMV blijft dit dus opvolgen voor 

kmo’s. Maar uiteraard is het de bedoeling dat knowhow en ervaringen worden 

uitgewisseld.  

 

Er werd ook een eerste beoordeling van het ESCO-fonds gevraagd. Er is nu een 

allocatie van 4 miljoen euro voor een partij die dit bedrag over 200 verschillende 

projecten zal verdelen. Die hebben echter meer betrekking op huisvesting dan op 

kmo’s. PMV vindt dat het sneller mag gaan en zet nu in op een groter bereik bij 

kmo’s. Vaak is de kredietwaardigheid van kmo’s een rem omdat investeringen in 

energiebesparende maatregelen niet kunnen worden teruggehaald als de lening 

niet wordt terugbetaald. De uitdaging is projecten te vinden die voldoende groot 

zijn en voldoende impact genereren. 

 

PMV stelde eerder vast dat het in Vlaanderen aan doorstartfondsen ontbreekt en 

dat is nog steeds het geval. PMV had echter nooit de intentie om zelf een 

dergelijk fonds op te richten, ze zocht het eerder in de fonds-in-

fondsinvesteringen. Er lopen daarover nog steeds contacten met bestaande 

fondsen in het buitenland. Op dit ogenblik is er veel financiering en de 

contentieux bij de banken is klein. Het is dus niet het ideale moment om een 

dergelijk fonds op te starten. Maar er wordt verder aan gewerkt met diverse 

partijen, met de bedoeling klaar te zijn wanneer er wel meer nood aan een 

doorstartfonds zal zijn. Intussen doet PMV actief aan netwerking. Wanneer zich 

toch een dossier aandient, kan PMV snel de juiste expertise samenbrengen om 

het dossier te helpen doorstarten. 

  

Op de vraag over het nationale investeringspact dat door de federale premier 

werd aangekondigd, antwoordt Michel Casselman dat PMV nog geen uitnodiging 

voor overleg kreeg.  

 

Op vragen over individuele dossiers gaat de spreker liever niet in. 

2.3. Repliek 

Peter Van Rompuy begrijpt uit de antwoorden dat de algemeen manager van PMV 

openstaat voor meer transparantie. Volgens het lid zal de parlementsvoorzitter 

daarvoor een initiatief nemen. Hij hoopt dat dit succesvol kan worden afgerond.  

 

Michel Casselman herhaalt dat PMV wil meewerken aan meer transparantie. 

Indien het uiteindelijke doel van een bepaalde vraag duidelijk is, kan worden 

gezocht naar een methode om een voor iedereen aanvaardbare oplossing te 

bereiken. 

 

 

Jos LANTMEETERS, 

voorzitter 

 

Robrecht BOTHUYNE 

Björn RZOSKA, 

verslaggevers 
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Gebruikte afkortingen 

ESCO energy service company 

FPIM Federale Participatie- en Investeringsmaatschappij  

hr human resources 

kmo kleine of middelgrote onderneming  

LRM Limburgse Reconversiemaatschappij 

NDA  non-disclosure agreement 

nv naamloze vennootschap 

OESO Organisatie voor Economische Samenwerking en Ontwikkeling 

PMV ParticipatieMaatschappij Vlaanderen 

UNIZO Unie van Zelfstandige Ondernemers 

VEB Vlaams EnergieBedrijf 

VLAIO Agentschap Innoveren en Ondernemen 

Voka Vlaams netwerk van ondernemingen 

vte voltijdsequivalent 


